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Monica Ristea-Horga: 

mi-am dorit 
niciodată să fac film'' 

A ti avut parte de o educatie artis

tică - ati terminat liceul de muzică 

(pian). Când a fost momentul ih 
care v-aţi decis să vă consacraţi teatrului? 

În clasa a Xl-a. Din cauza unor împrejurări 
nefericite - aveam probleme cu tendoa
nele -, cineva mi-a sugerat că ar trebui să 
renunţ la pian. Ca orice tânăr îndrăgostit 
de poezie, recitam la serbările şcolare; 
probabil că aveam sensibil itatea firească a 
oricărui elev la un liceu de artă. Am ur
mat cursurile Şcolii populare de artă la 
clasa lui Mihai Gingulescu şi, practic, a
tunci a început totul. Cred că acel acci
dent nefericit a însemnat tocmai . ,hazar
dul" care m-a adus pe drumul potrivit 
Primul examen de admitere a fost un 
eşec - parţial, pentru că am mers până în 
.,finală". Cred că eram destul de imatură. 
În anul în care am muncit, m-am maturi
zat. Am predat la Casa Pionierilor, am in
struit copiii de la cercul de muzică şi am 
luat şi jumătate de normă, în calitate de 
corepetitor, la Liceul de Artă. Al doilea an 
a fost plin de succese. Mi s-a părut foarte 
grea admiterea. 
N-am avut prea mult timp să mă lămu
resc cum e în studenţie, pentru că, în ur
ma premierei cu Fraţii Karamazov, pusă în 
scenă de Constantin Codrescu, o echipă 
de filmare din Bucureşti a făcut studen
ţilor - atât de la secţia română cât şi de la 
cea maghiară - prim-planuri. La o lună 
după aceea m-am trezit chemată la pro
be de film; după două săptămâni am aflat 
că am fost distribuită şi am început filmă
riie la serialul Lumini şi umbre, care au 
durat până când am terminat facultatea. 
Tot atât de tân:lr era, pe atund, partene

rul dumneavoastră de film, Adrian Pintea .. 
... un coleg minunat! 
Ati suferit vreodată la gandul că v-aţi impus 

ih memoria dnefililor cu un singur rol? 
Nu, pentru că nu mi-am dorit niciodată să 
fac film. Nu mi-a plăcut în mod deosebit 
perioada .. pierdută" la filmări. Faptul că 
depinzi de zeci de oameni pentru ca să 
filmezi, eventual, trei minute pe zi, mă în
grozea, mă enerva. Prefer să am un con
tact direct cu publicul. 
Se leagă acest motiv de faptul că ati m

mas la Târgu-Mureş7 

Doream să joc. Dacă aş fi plecat la Bucu-

reşti, cine ştie câţi ani aş fi dus tava! Aici 
am avut parte de satisfacţii extraordinare. 
Şi familiale! 

Acestea începuseră deja. M-am măritat 
încă din studenţie. Cele artistice datează 
cam tot de atunci. Şi nu a fost deloc 
comod. 
Care au fost rolul, spectacolul cele mai 

plikute7 

Cred că am avut trei momente, în cei 1 5 
ani de când sunt actriţă a Teatrului Naţio
nal din Târgu-Mureş, care au însemnat 
enorm pentru mine. Primul a fost mo
mentul Gheorghe Harag şi Uvada de 

vişini, cântecul de lebădă al maestrului. 
Duniaşa va rămâne pentru mine un reper; 
nemaivorbind de şcoala pe care a făcut-o 
Harag cu noi şi care mi-a schimbat optica 
în ceea ce priveşte această profesie. A 
doua mare întâlnire a fost cu Victor Ioan 
Frunză la Satyricon, Trupa pe butoaie şi 
toată perioada aceea extraordinară de 
trei-patru ani, când Teatrul Naţional din 
Târgu-Mureş ajunsese - graţie lui Vlad 
Rădescu şi lui Frunză 
- să fie comparabil 
cu Craiova, conform 
clasamentelor făcute 
de revista .. Teatrul 
azi". Al treilea mo
ment, care a însem
nat şi o reîntoarcere, 
sub directoratul lui 
Zena Fodor şi al lui 
Nicu Mihoc, a fost 
întâlnirea cu Anca 
Bradu, când am jucat 
în Cei care făuresc 

imperii de Boris Vian 
şi în Tnvierea lu i  
Lucian Blaga . 
Acesta din urm! este 

un spectacol ih care 
mişcarea exprim! 

mai mult decât cu

vântul. 

Într-adevăr, e aproa
pe fără vorbe - pen
tru că Blaga a scris în 
final, fiind vorba de 
un blestem al mamei, 
şi un mic dialog. De 
asemenea, există un 

personaj inventat - al meu - care este 
Ciuma şi care are trei pagini de text. E un 
spectacol expresionist, este unica piesă 
expresionistă a lui Lucian Blaga, uluitor de 
modernă şi de o frumuseţe nespusă. Nu 
înţeleg de ce nu s-a pus până acum în 
scenă. Probabil că toţi s-au speriat, fiindcă 
aici actorul nu se sprijină pe cuvânt, ci pe 
expresivitatea corporală şi a ochilor ... 
A fost conceput pentru compania de la 

Alba Iulia? 

Este o coproducţie între Compania 
teatrală . .  Lucian Blaga" de la Alba Iulia -
ai cărei fondatori sunt Nicu Mihoc, Mihai 
Sin şi cu mine - şi Teatrul Naţional din 
Târgu-Mureş. Se va juca şi aici, şi la Alba, 
în toată Ţara Moţilor, în toată această 
zonă neexistând teatre. Blaj, Alba Iulia, 
Deva, Hunedoara, Câmpeni, Abrud, 
Brad - şi aici e nevoie de teatru, oamenii 
îşi doresc să vadă spectacole şi la ei 
acasă. 

Ioana Florea 
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